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Protokół VII/24 
z VII Sesji IX Kadencji Rady Gminy Raczki  

odbytej w dniu 27grudnia 2024 r. w godzinach 1000- 1055 
w Sali widowiskowo – koncertowej w Raczkach ul. Plac Kościuszki 37, 16-420 Raczki 

 

Obradom przewodniczył Romuald Kwiatkowski - Przewodniczący Rady Gminy Raczki. 
Radni obecni na sali obrad: 
1. Bucka Agnieszka 
2. Bujno Ewa 
3. Drażba Daniel 
4. Drażba Roman 
5. Faltyn Marcin 
6. Król Jan 
7. Krzykwa Janusz 
8. Kwiatkowski Romuald 
9. Nowikowski Karol 
10. Ostrowski Stanisław 
11. Renowicki Henryk Władysław 
12. Sutuła Antoni 
13.Szyłak Jarosław 
14. Tylman Artur 
15. Więcko Ewa 
Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 
 

Ponadto w obradach uczestniczyli: 
Wójt Gminy Raczki– PanPiotr Gajda 
Wicestarosta Suwalski – Pan Andrzej Szymulewski 
Zastępca Wójta – Pan Andrzej Wojnowski 
Skarbnik Gminy – Pani Agnieszka Grzędzińska 
Radca prawny – Pan Jerzy Lewczuk 
Kierownik Referatu Gospodarki Komunalnej i Inwestycji - Pan Mariusz Zalewski 
Inspektor ds. obsługi Rady Gminy – Pani Danuta Grabowska 
Delegat Podlaskiej Izby Rolniczej – Pan Jarosław Szyłak 
Sołtysi w liczbie 25 osób (w tym 4 radnych gminy) – listy obecności stanowią załączniki nr 2–3do 
protokołu. 
 

Pkt 1. Otwarcie obrad i powitanie gości. 
 

Sesję otworzył Przewodniczący Rady Gminy Romuald Kwiatkowski wypowiadając formułę: 
 

„Otwieram VII Sesję Rady Gminy Raczki”. 
 

Powitał przybyłych na sesję Rady Gminy Raczki gości: Wójta Gminy, Wicestarostę Suwalskiego, 
Zastępcę Wójta, Skarbnika Gminy, Kierownika Referatu Gospodarki Komunalnej i Inwestycji, Radcę 
prawnego, Delegata Podlaskiej Izby Rolniczej, Państwa Radnych, Państwa Sołtysów, pracowników 
Urzędu Gminy i wszystkich przybyłych na Sesję. 
 

Pan Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że na ustawowy skład zgodnie z listą obecności w obradach 
uczestniczy15 radnych, w związku z tym obrady Rady Gminy są prawomocne. 
 

Pkt 2. Przyjęcie porządku obrad. 
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Przewodniczący Rady Gminy Romuald Kwiatkowski – poinformował, że porządek obrad sesji Radni 
otrzymali w zawiadomieniu o zwołaniu sesji z dnia 11.12.2024 r. wraz z materiałami do poszczególnych 
punktów.  
Zapytał radnych, czy wnoszą uwagi, propozycje zmian do przedstawionego porządku obrad. 
Do porządku obrad nie zgłoszono uwag, wobec czego Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie 
porządek obrad. W wyniku głosowania jawnego 14 głosami „za” został przyjęty przez Radę Gminy 
następujący porządek obrad VII Sesji Rady Gminy Raczki: 

1. Otwarcie obrad i powitanie gości. 
2. Przyjęcie porządku obrad. 
3. Przyjęcie protokołu z obrad VI Sesji Rady Gminy. 
4. Interpelacje i zapytania Radnych (składane w formie papierowej), wolne wnioski Radnych. 
5. Sprawozdanie Wójta z działalności w okresie międzysesyjnym. 
6. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 

Raczki na lata 2024– 2027. 
7. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w budżecie Gminy Raczki na 2024 r. 
8. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 

Raczki na lata 2025 – 2028 wraz prognozą kwoty długu i spłat zobowiązań na lata 2025 – 2026.  
9. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Raczki na rok 2025. 
10. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zatwierdzenia planów pracy stałych Komisji Rady 

Gminy Raczki na 2025 rok. 
11. Odpowiedzi na zapytania Sołtysów, wolne wnioski Radnych i mieszkańców, oświadczenia. 
12. Zamknięcie sesji. 

Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
 

Pkt 3.Przyjęcie protokołu z poprzedniego posiedzenia. 
 

Przewodniczący Rady Gminy Romuald Kwiatkowski – poinformował, że protokół z VI Sesji Rady 
Gminy wyłożony był do wglądu w Urzędzie Gminy, jak również projekt protokołu został udostępniony 
na stronie BIP Urzędu Gminy Raczki. Pan Przewodniczący zapytał, czy są uwagi do protokołu  
z poprzedniej sesji tj. V Sesji Rady Gminy Raczki. Radni nie zgłosili uwag do protokołu. 
Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie protokół z obrad VI sesji Rady Gminy Raczki.  
W wyniku głosowania jawnego protokół Nr VI/24 został przyjęty przez Radę Gminy 15 głosami „za”. 
Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
 

Pkt 4. Interpelacje i zapytania radnych (składane w formie papierowej), wolne wnioski Radnych. 
 

Nie zostały wniesione interpelacje i zapytania radnych w formie papierowej. 
 

Pkt 5. Sprawozdanie z działalności Wójta z pracy w okresie międzysesyjnym. 
 

Wójt Gminy Raczki Piotr Gajda – poinformował, że w okresie miedzy sesjami przekazano do realizacji 
zadania, które zostały przyjęte na poprzedniej sesji. Poinformował również o zrealizowanych 
inwestycjach: 
- droga w Ogrodnikach, trwa procedura odbiorowa. Inwestycja nie została jeszcze w pełni odebrana. 
- rozbudowa drogi i budowa mostu w miejscowości Koniecbór, zakończono i odebrano pierwszy etap 
inwestycji, obejmujący budowę mostu przez Szczeberkę w miejscowości Koniecbór. 
- rozwój gospodarki wodno-ściekowej oraz rozbudowa infrastruktury odnawialnych źródeł energii, prace 
są podzielone na trzy części. Rozpoczęto roboty przy hydroforni, a pozostałe zadania dotyczące 
technologii są w trakcie przygotowań. Montaż przewidziany jest na przyszły rok. 
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- budowa fontanny przy Urzędzie Gminy, prace obejmują wykonanie komory technicznej, w której 
znajdzie się aparatura niezbędna do funkcjonowania fontanny. Teren przy Urzędzie został wygrodzony w 
celu realizacji tego zadania. 
- rozbudowa drogi Wierciochy – Szczodruchy, inwestycja została zakończona i odebrana 
- budowa stacji gazu ziemnego, zakończono budowę stacji gazu ziemnego do budynku Gminnego 
Ośrodka Kultury oraz Urzędu Gminy wraz z kotłowniami. Systemy ogrzewania gazowego zostały 
uruchomione. 
- remont budynku szkoły podstawowej im. Jana Pawła II w Raczkach, zadanie podzielono na dwie części: 

 budowa zewnętrznej stacji gazu ziemnego z kotłownią – realizacja zakresu przewidzianego na ten 
rok została zakończona; reszta zostanie wykonana w przyszłym roku. 

 prace remontowe i montażowe – wykonano część chodników. Prace będą kontynuowane  
w zależności od warunków. 

- modernizacja infrastruktury wodociągowej, w hydroforni w Wierciochach zakończono montaż 
opomiarowania (wodomierzy zdalnych) i trwa finalizacja technologii. 
- zakończono wymianę oświetlenia sodowego na LED na terenie Gminy Raczki, w tym  
w miejscowościach Sucha Wieś, Jaśki, Dowspuda, Bakaniuk oraz na obiektach rekreacyjnych (boiska  
i miejsca publiczne). 
- przebudowa drogi gminnej w Podwysokiem, zakończono przebudowę odcinka łączącego drogę 
powiatową z drogą gminną po stronie Gminy Bakałarzewo. 
- podpisano umowę z MPO na rok przyszły dotyczącą odbioru, transportu i zagospodarowania odpadów 
komunalnych. 
- budowa sieci wodociągowej i kanalizacji sanitarnej, zakończono i odebrano inwestycję w miejscowości 
Raczki (ulica Cmentarna), Małe Raczki. 
- wykonano żwirowanie wybranych odcinków dróg na terenie gminy. 
Wójt poinformował, iż jeśli chodzi o plan ogólny, wpłynęło 35wniosków do planu ogólnego, które 
zostaną rozpatrzone w kolejnym etapie prac nad planem. 
Wójt podsumował rok, jako intensywny pod względem inwestycji, na co złożyły się zadania realizowane 
przez poprzednią kadencję Rady oraz obecne władze gminy. Przyszły rok zapowiada się równie 
pracowicie. 
 
Sprawozdanie z działalności Wójta z pracy w okresie międzysesyjnym – stanowi załącznik nr 4 do 
protokołu. 
 

Radni nie wnieśli zapytań, uwag do sprawozdania z działalności Wójta. 
 

Pkt 6. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 
Raczki na lata 2024– 2027. 
 

Przewodniczący Rady Gminy Romuald Kwiatkowski – odczytał treść projektu uchwały: „Na podstawie 
art. 18 ust. 2 pkt 6 ustawy z dnia 8 marca1990 r. o samorządzie gminnym, o finansach publicznych. Rada 
Gminy uchwala, co następuje. Ustala się wieloletnią prognozę finansową Gminy Raczki na lata 2024-
2027 wraz z prognozą, z prognozowaną, z prognozą kwoty długu i skład zobowiązań na lata 2024-2027, 
zgodnie z załącznikiem pierwszym do niższej uchwały. 
 

Określa się wykaz przedsięwzięć zgodnie z załącznikiem drugim do uchwały. Upoważnia się wójta do 
zaciągania zobowiązań związanych z realizacją przedsięwzięć określonych załącznikiem nr 2 do 
uchwały. Wykonanie uchwały powierza się Wójtowi Gminy”.  
 

Skarbnik Gminy Agnieszka Grzędzińska – poinformowała, że w związku z proponowanymi zmianami  
w budżecie na rok bieżący dokonano korekty dochodów i wydatków, co skutkuje zmniejszeniem 



4 

planowanego deficytu oraz zmniejszeniem planowanych przychodów przeznaczonych na finansowanie 
tego deficytu. Zmiany te wymuszają konieczność aktualizacji Wieloletniej Prognozy Finansowej. 
Ponadto, w odniesieniu do lat 2024–2025, wprowadzono przesunięcia dotyczące dochodów i wydatków 
majątkowych związanych z realizacją inwestycji dotyczącej drogi w Ogrodnikach. Planowane wydatki na 
ten cel w kwocie 1.500.037.122,00 zł zostały przesunięte z bieżącego roku na rok następny. W związku  
z przesunięciem realizacji inwestycji na kolejny rok budżetowy, zadanie to zostało wprowadzone do 
wykazu przedsięwzięć, jako zadanie wieloletnie. Zmiany te zostały uwzględnione w nowym wykazie 
przedsięwzięć w ramach Wieloletniej Prognozy Finansowej. 
 

Radni nie wnieśli zapytań do tego punktu. 
 

Przewodnicząca Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Ewa Bujno – poinformowała, że 
członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Jarosław Szyłak – 
poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Romuald Kwiatkowski poddał pod głosowanie projekt uchwały. Za przyjęciem 
uchwały głosowało 15 radnych, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  
Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  
Rada Gminy jednogłośnie podjęła UCHWAŁĘ Nr VII/39/24 w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy 
Finansowej Gminy Raczki na lata 2024– 2027 – stanowi załącznik nr 5 do protokołu. 
 

Pkt 7. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w budżecie Gminy Raczki na 2024 r. 
 

Skarbnik Gminy Agnieszka Grzędzińska –poinformowała, o proponowanych zmianach w budżecie 
gminy na 2024r.W ogólnym rozrachunku planuje się zmniejszenie dochodów o 225.728,00 zł. Kluczowe 
zmiany po stronie dochodów obejmują: zmniejszenie środków z rządowego funduszu Polski Ład na 
dofinansowanie inwestycji w Małych Raczkach o 537.122,00 zł, zwiększenie planowanych dochodów w 
związku z udziałem w PIT oraz subwencją z budżetu państwa o 1.500.000,00 zł, drobniejsze zmiany 
związane z porządkowaniem budżetu w zakresie podatków i opłat lokalnych. Planowane wydatki zostaną 
zmniejszone o 1.448.000,84 zł. Najważniejsze zmiany obejmują: zmniejszenie wydatków inwestycyjnych 
dotyczących przebudowy dróg w Małych Raczkach o kwotę równą zmniejszeniu dochodów, tj. 
537.122,00 zł, zwiększenie wydatków bieżących na zakup materiałów i usług o 36.000,00 zł, zwiększenie 
wydatków na zakup usług związanych z odbiorem odpadów komunalnych z terenu gminy. Po 
dokonanych zmianach po stronie dochodów budżet to 39.324.128,17 zł, natomiast wydatki to 
40.508.249,00 zł. 
 

Radni nie wnieśli zapytań do tego punktu. 
 

Przewodnicząca Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Ewa Bujno – poinformowała, że 
członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Jarosław Szyłak – 
poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Romuald Kwiatkowski poddał pod głosowanie projekt uchwały. Za przyjęciem 
uchwały głosowało 15 radnych, przeciw – 0, wstrzymało się – 0. 
Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  
Rada Gminy jednogłośnie podjęła UCHWAŁĘ Nr VII/40/24 w sprawie zmian w budżecie Gminy 
Raczki na 2024 r. – stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 
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Pkt 8. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej 
Gminy Raczki na lata 2025 – 2028 wraz prognozą kwoty długu i spłat zobowiązań na lata 2025 – 
2026. 
 

Skarbnik Gminy Agnieszka Grzędzińska – przedstawiła informacje dotyczące Wieloletniej Prognozy 
Finansowej na lata 2025–2028.Wieloletnia Prognoza Finansowa została uchwalona na rok budżetowy 
2025 oraz kolejne trzy lata (2026–2028), zgodnie z postanowieniami ustawy o finansach publicznych. 
Prognoza kwoty długu obejmuje lata 2025 i 2026. Planowana spłata wszystkich zobowiązań ma nastąpić 
do końca roku 2026. Na rok 2025 wszystkie kwoty przyjęte w wieloletniej prognozie finansowej są 
zgodne z projektem uchwały budżetowej na ten rok. W latach 2026–2028 dochody i wydatki bieżące 
oszacowano na podstawie wskaźników wzrostu, przyjmując obecny poziom inflacji wynoszący 
5%.Dochody majątkowe nie zostały ujęte, ponieważ aktualnie brak jest zaakceptowanych wniosków  
o finansowanie z budżetu państwa lub środków unijnych. W przyszłości środki te będą wprowadzane do 
budżetu i Wieloletniej Prognozy Finansowej na bieżąco. Kolejny rok budżetowy planowany jest, że 
zakończy się wynikiem deficytowym, w wysokości 647.944,00 zł, deficyt ten ma być sfinansowany  
z wolnych środków pochodzących z rozliczenia z poprzednich lat budżetowych. W roku 2026 planowana 
jest nadwyżka, która będzie przeznaczona na spłatę zobowiązań, a w następnych latach, czyli 2027-2028 
planowany jest na chwilę obecną zrównoważony budżet, czyli że z dochodów bieżących pokryte zostaną 
wydatki bieżące, a pozostałe środki zostaną przeznaczone na wydatki inwestycyjne. Wieloletnia Prognoza 
Finansowa na lata 2025–2028 nie zawiera załącznika nr 2 (wykazu przedsięwzięć), ponieważ na chwilę 
obecną nie planuje się realizacji zadań wieloletnich wymagających uwzględnienia w tym załączniku. 
 

UCHWAŁA Nr RIO.II-00311-146/2024 Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej  
w Białymstoku z dnia 6 grudnia 2024 r. w sprawie wyrażenia opinii o projekcie uchwały Wieloletniej 
Prognozy Finansowej Gminy Raczki na lata 2025-2028 wraz z prognozą kwoty długu i spłat 
zobowiązań na lata 2025-2026 – stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 
Opinia Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu oraz Przewodniczących pozostałych Komisji 
Rady w sprawie projektu Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Raczki na lata 2025 – 2028  
wraz prognozą kwoty długu i spłat zobowiązań na lata 2025 – 2026 – stanowi załącznik nr 8 do 
protokołu. 
 

Radni nie wnieśli zapytań do tego punktu. 
 

Przewodnicząca Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Ewa Bujno – poinformowała, że 
członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Jarosław Szyłak – 
poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Romuald Kwiatkowski poddał pod głosowanie projekt uchwały. Za przyjęciem 
uchwały głosowało 15 radnych, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  
Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  
Rada Gminy jednogłośnie podjęła UCHWAŁĘ Nr VII/41/24 w sprawie uchwalenia Wieloletniej 
Prognozy Finansowej Gminy Raczki na lata 2025 – 2028 wraz prognozą kwoty długu i spłat 
zobowiązań na lata 2025 – 2026– stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 
 

Pkt 9. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Raczki na rok 2025. 
 

Skarbnik Gminy Pani Agnieszka Grzędzińska – przedstawiła projekt w sprawie uchwalenia budżetu 
gminy na rok budżetowy 2025. Zaplanowano dochody na poziomie 48.203.388,00 zł, w tym dochody 
majątkowe w kwocie 12.829.900,00 zł. Wydatki zostały zaplanowane na poziomie 48.851.332,00 zł,  
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w tym wydatki majątkowe w kwocie 19.236.726,00 zł., które obejmują 16 inwestycji, głównie 
dofinansowanych ze środków zewnętrznych: z programu Polski Ład, Rządowego Funduszu Rozwoju 
Dróg oraz środków unijnych. W budżecie, zgodnie z ustawą o finansach publicznych utworzona jest 
rezerwa w kwocie 123 tys., w tym ogólna na nieprzewidziane wydatki 48 tys. oraz celowa  
z przeznaczeniem na zarządzanie kryzysowe 75 tys. zł. Zgodnie z ustawą o finansach publicznych, do 
projektu budżetu dołączono standardowe załączniki: limity wydatków na zadania majątkowe, wydatki na 
programy i projekty realizowane z dofinansowaniem ze środków Unii Europejskiej, załącznik dotyczący 
przychodów i rozchodów, załącznik dotyczący dotacji udzielanych z budżetu, plan finansowy Zakładu 
Gospodarki Komunalnej i Mieszkaniowej. W budżecie zaplanowano realizację 16 zadań inwestycyjnych. 
W załączniku nr 3 ujęto dwa zadania z dofinansowaniem ze środków unijnych, wskazane w załączniku nr 
4 Rozwój gospodarki wodno-ściekowej na terenie Gminy Raczki wraz z rozbudową infrastruktury 
odnawialnych źródeł energii oraz zadanie "Cyberbezpieczny samorząd". Po stronie przychodów 
uwzględniono nadwyżkę z lat ubiegłych, która zostanie przeznaczona na sfinansowanie deficytu oraz 
spłatę kredytów, które są w załączniku dotyczącym rozchodów i są na poziomie 237.372,00 zł. Załącznik 
dotyczący dotacji, przewidziane dotacje podmiotowe w łącznej kwocie 2.983.226,00 zł. Główne kwoty 
przeznaczono dla Stowarzyszenia Edukator oraz instytucji kultury. Plan przychodów Zakładu Gospodarki 
Komunalnej i Mieszkaniowej, przychody zaplanowano na poziomie 1.701.078,00 zł, natomiast koszty 
1.695.000,00 zł. 
 

Wójt Gminy Raczki Piotr Gajda – poinformował, że budżet określa, jako bardzo dobry i odpowiadający 
aktualnym możliwościom gminy. Podkreślił, że Gmina pozostaje w dobrym stanie finansowym, co daje 
podstawy do dalszego stabilnego rozwoju. Planowane dochody oraz wydatki budżetowe wynoszą niemal 
49 milionów złotych, co stanowi rekordową kwotę w historii gminy. Wydatki majątkowe na inwestycje 
zaplanowano na poziomie ponad 19 milionów złotych, obejmujących realizację 16 zadań. Wiele zadań, 
które są realizowane, to kontynuacja działań rozpoczętych w bieżącym roku. Dotyczy to zarówno 
projektów z zakresu gospodarki wodno-ściekowej, jak i inwestycji drogowych. Wójt poinformował 
również, iż z niecierpliwością czekamy na rozstrzygnięcia w tych kwestiach – częściowo spodziewamy 
się ich w styczniu, a częściowo w kolejnych miesiącach. Jednym z priorytetowych zadań jest przebudowa 
drogi gminnej w miejscowości Wronowo, gdzie oczekujemy na decyzję z rządowego funduszu rozwoju 
dróg. Wśród innych ważnych projektów znajduje się modernizacja i remont Gminnego Ośrodka Kultury, 
na który złożyliśmy wniosek o dofinansowanie w ramach programu Interreg Litwa-Polska. Liczymy, że 
już w styczniu otrzymamy pierwsze informacje w tej sprawie. Został złożony wniosek na budowę żłobka 
w ramach programu "Aktywny Maluch", wstępne decyzje w tej sprawie w styczniu lub lutym. Budżet 
będzie elastyczny i dostosowywany do aktualnych potrzeb i możliwości. W tym roku nie ma 
przewidzianych inwestycji współrealizowanych z powiatem. Jednakże w przyszłym roku być może 
pojawią się takie okazje – na przykład w przypadku innej drogi zlokalizowanej na terenie naszej gminy. 
Wójt będzie zachęcał radę do współfinansowania tych zadań. Podkreślił, że budżet został zaplanowany  
w granicach naszych możliwości finansowych. Według prognoz, w 2026 roku Gmina wyjdzie na zero 
zadłużenia. Deficyt na ten rok jest niewielki i zostanie pokryty z nadwyżki budżetowej z lat ubiegłych. 
Niemniej jednak konieczne będą działania mające na celu oszczędności, szczególnie w obszarze 
wydatków bieżących. Na utrzymanie oświaty – w tym przedszkoli, ich budynków oraz dowożenia dzieci 
– przeznaczono prawie 14,7 mln zł.  
 

Radni nie wnieśli zapytań do tego punktu. 
 

Przewodniczący Rady Romuald Kwiatkowski - odczytał treść uchwały Regionalnej Izby Obrachunkowej 
w Białymstoku z dnia 6 grudnia w sprawie wyrażenia opinii o projekcie uchwały budżetowej Gminy 
Raczki na rok 2025 oraz możliwości sfinansowania planowanego deficytu. 
Skład: Małgorzata Rutkowska -Przewodnicząca, Izabela Chrulska -członek, Maria Wasilewska -członek, 
opiniuję pozytywnie przedłożony przez Wójta Gminy Raczki projekt uchwały budżetowej na rok 2025  
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i możliwość sfinansowania przedstawionego deficytu w projekcie budżetu na rok 2025, jak również 
opinię Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu oraz przewodniczących pozostałych Komisji 
Rady w sprawie projektu budżetu Gminy Raczki na 2025 rok. 
UCHWAŁA Nr RIO.II-00311-146/2024 Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej  
w Białymstoku z dnia 6 grudnia 2024 r. w sprawie wyrażenia opinii o projekcie uchwały budżetowej 
Gminy Raczki na 2025 rok oraz o możliwości sfinansowania planowanego deficytu – stanowi 
załącznik nr 10 do protokołu. 
 

Z przedstawionej opinii przez przewodniczącego Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska  
i Rolnictwa, Pana Jarosława Szyłaka wynika, że komisja uwag nie wniosła do projektu budżetu na rok 
2025. 
Z przedstawionej opinii przez przewodniczącego Komisji Rewizyjnej, Pana Artura Tylmana wynika, że 
komisja również nie wniosła żadnych uwag do projektu budżetu na rok 2025. 
Przewodnicząca Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Pani Ewa Bujno stwierdziła również, że 
Komisja nie wnosi żadnych uwag do projektu budżetu gminy na rok 2025. 
Na podstawie przedstawionych opinii przez przewodniczących Stałych Komisji Rady Gminy stwierdza 
się, że projekt budżetu Rady Gminy Raczki, projekt budżetu Gminy Raczki na rok 2025 został 
zaopiniowany pozytywnie. 
Opinia Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu oraz Przewodniczących pozostałych Komisji 
Rady w sprawie projektu budżetu Gminy Raczki na 2025 r. – stanowi załącznik nr 11 do protokołu. 
 

Przewodniczący Rady Romuald Kwiatkowski poddał pod głosowanie projekt uchwały. Za przyjęciem 
uchwały głosowało 15 radnych, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  
Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  
Rada Gminy jednogłośnie podjęła UCHWAŁĘ Nr VII/42/24 w sprawie uchwalenia budżetu Gminy 
Raczki na rok 2025– stanowi załącznik nr 12 do protokołu. 
 

Przewodniczący Rady Romuald Kwiatkowski - Myślę, że w tym momencie należą się podziękowania dla 
Pani Skarbnik, Pani Agnieszki za opracowanie tego budżetu, dla Pana Wójta wraz z pracownikami 
Urzędu Gminy, który czuwa nad, z jednej strony nad pozyskaniem środków, z drugiej strony nad ich 
wydatkami. 
Myślę, że powinniśmy nagrodzić ich brawami. 
 

Wójt Gminy Raczki Piotr Gajda – Dziękuję bardzo w imieniu własnym i całego urzędu, teraz czas na 
wyniki. Dziękuję bardzo za przyjęcie budżetu na przyszły rok. 
 

Pkt 10. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zatwierdzenia planów pracy stałych Komisji 
Rady Gminy Raczki na 2025 rok. 
 

Przewodniczący Rady Romuald Kwiatkowski - odczytał treść projektu uchwały: "Na podstawie art. 21 
ust. 3 ustawy z dnia 8 marca 1990 r. o samorządzie gminnym Rada Gminy Raczki uchwala, co następuje:  
§ 1. Zatwierdza się plan pracy Komisji Rewizyjnej Rady Gminy Raczki na 2025 rok, stanowiący 
załącznik Nr 1 do niniejszej uchwały.  
§ 2. Akceptuje:  
1) plan pracy Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu, stanowiący załącznik Nr 2 do niniejszej 
uchwały;  
2) plan pracy Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa, stanowiący załącznik 
Nr 3 do niniejszej uchwały;  
3) plan pracy Komisji Skarg, Wniosków i Petycji, stanowiący załącznik Nr 4 do niniejszej uchwały.  
§ 3. Uchwała wchodzi w życie z dniem podjęcia." 
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Radni nie wnieśli zapytań do tego punktu. 
 

Przewodnicząca Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Ewa Bujno – poinformowała, że 
członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Jarosław Szyłak – 
poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Romuald Kwiatkowski poddał pod głosowanie projekt uchwały. Za przyjęciem 
uchwały głosowało 15 radnych, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  
Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  
Rada Gminy jednogłośnie podjęła UCHWAŁĘ Nr VII/43/24 w sprawie zatwierdzenia planów pracy 
stałych Komisji Rady Gminy Raczki na 2025 rok– stanowi załącznik nr 13 do protokołu. 
 

Pkt 11. Odpowiedzi na zapytania Sołtysów, wolne wnioski Radnych, oświadczenia. 
 

Sołtys Pani Marzena Karaś – zwróciła się z pytaniem dotyczącym stanu dróg szutrowych w miejscowości 
Wysokie. W swoim wystąpieniu zauważyła, że w miejscowości Wronowo zrealizowano inwestycję  
w asfaltową drogę łączącą Wronowo z Ziółkowem, kolejne dofinansowanie przeznaczone jest również na 
drogi we Wronowie. Pani Sołtys wskazała, że drogi szutrowe w miejscowości Wysokie znajdują się  
w złym stanie technicznym i zwróciła się z pytaniem: czy drogi szutrowe w miejscowości Wysokie będą 
objęte przygotowaniami do ich modernizacji i ewentualnym pokryciem asfaltem i czy Wysokie może 
liczyć na jakiekolwiek inwestycje związane z poprawą infrastruktury drogowej? 
 

Wójt Gminy Raczki Piotr Gajda – poinformował, że wniosek na drogę we Wronowie, na którą można 
było zgłosić bez konieczności posiadania pełnej dokumentacji, ponieważ jej realizacja zakładała 
modernizację lub remont w obrębie istniejącego pasa drogowego natomiast drogi w miejscowości 
Wysokie nie zgłoszono do wniosku ze względu na brak niezbędnej dokumentacji technicznej. Na 
przyszły rok przeznaczone zostały środki w wysokości około 300 tys. zł na opracowanie dokumentacji 
technicznej dróg oraz zaplanowano 1 mln zł na remonty i przebudowę dróg szutrowych. W styczniu  
i lutym planowane jest ustalenie priorytetów w konsultacji z mieszkańcami oraz sołtysami, wskazane 
zostaną drogi do opracowania dokumentacji oraz drogi wymagające bieżącego utrzymania, w tym 
profilowania oraz poprawy odprowadzania wody. 
 

Sołtys Pani Marzena Karaś – zwróciła się z pytaniem czy te drogi będą przyszykowane do wylania 
asfaltu? 
 

Wójt Gminy Raczki Piotr Gajda – poinformował, że aby możliwe było przeprowadzenie kompleksowej 
przebudowy, konieczne jest posiadanie dokumentacji, zwłaszcza w przypadku dróg wymagających 
poszerzenia. Dokumentacja zintegrowana, np. w ramach procedury ZRID jest niezbędna do realizacji 
takich projektów. Podkreślił, że brak odpowiedniej dokumentacji uniemożliwia wykonanie trwałej 
podbudowy dróg, co jest kluczowe dla zapewnienia ich długoterminowej jakości.  
 

Sołtys Pani Marzena Karaś – zwróciła się z pytaniem, czy Gmina w 2026 będzie robiła takie 
dokumentacje? Czy będzie rozpatrywana dokumentacja w sprawie dróg szutrowych? 
 

Wójt Gminy Raczki Piotr Gajda – poinformował, że miejscowość Wysokie posiada zarówno drogi 
gminne, jak i powiatowe. Drogi powiatowe pozostają w gestii odpowiednich władz powiatowych,  
a Gmina będzie współpracować w zakresie ustalania priorytetów i zakresu działań. Podkreślono 
ograniczone możliwości pozyskiwania środków zewnętrznych, co oznacza konieczność realizacji prac  
w dużej mierze ze środków własnych gminy. Poinformował również, że budowa jednowarstwowych dróg 
asfaltowych nie jest preferowana ze względu na ich niską trwałość.  
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Sołtys Pan Wojciech Żukowski – podziękował obecnemu Wicestaroście, bo to z inicjatywy byłego Wójta 
wyszła ta inicjatywa drogi w Małych Raczkach.. Podkreślił wysoką jakość wykonania tej drogi, 
wskazując ją jako przykład godny naśladowania. Jego zdaniem Rada podjęła dobrą decyzję w sprawie 
budżetu. Przeglądając budżet, dostrzegł kilka obszarów, które można było by zaplanować inaczej, ale 
generalnie obecny deficyt budżetowy wydaje się być korzystny na przyszłość. Sołtys zachęcił do 
korzystania z kredytów oferowanych przez Bank Spółdzielczy Rutka-Tartak, podkreślając korzyści 
wynikające z wykorzystania lokalnych instytucji finansowych. Zwrócił również uwagę na potrzebę 
uporządkowania nazewnictwa ulic w Małych Raczkach, Kolonii Raczki oraz okolicznych 
miejscowościach, w szczególności ul. Cmentarnej, która powoduje zamieszanie wśród mieszkańców  
i służb. Zaproponowano ujednolicenie nazw i wprowadzenie nowego nazewnictwa w ramach planu 
zagospodarowania przestrzennego. 
 

Wójt Gminy Raczki Piotr Gajda –poinformował, że jeżeli chodzi o nazewnictwo ulic i numerację 
porządkową, w obszarze za torami, gdzie znajduje się ul. Cmentarna, wymaga szczególnej uwagi. Jest to 
część Raczek, w której powoli rozwija się budownictwo. Aby nadawać nazwy ulicom, konieczne jest 
jednak ich formalne wyznaczenie, co na ten moment pozostaje kwestią przyszłości. Obecne rozwiązanie 
można uznać za tymczasowe, a jego formalizacja może nastąpić w późniejszym czasie. Plan tej części 
miejscowości nie jest jednoznaczny – część mieszkańców wyraża zainteresowanie sprzedażą działek,  
a część nie. Sytuacja różni się od obszarów, takich jak osiedle przy szkole, gdzie ulice były podzielone  
w bardziej klarowny sposób. Wójt poinformował, że postara się zająć tym tematem i zaproponować 
odpowiednie uporządkowanie. 
 

Sołtys Pan Zygmunt Koncewicz podziękował dla Pana Wójta za realizację jego prośby oraz zwrócił się 
do Wicestarosty z zapytaniem odnośnie jego sprawy. 
 

Wicestarosta Pan Andrzej Szymulewski– przywitał Pana Wójta, Pana Przewodniczącego, Pana Zastępcę, 
Panią Skarbnik, szanownych Państwa Radnych, szanownych Państwa Sołtysów oraz serdecznie 
podziękował za zaproszenie. Poinformował, że zawsze z przyjemnością wraca do swojej miejscowości, 
gdzie jest mieszkańcem, a wcześniej miał zaszczyt pełnić funkcję wójta. Przysłuchując się dzisiejszej 
sesji, złożył gratulacje Panu Wójtowi za utrzymanie tempa inwestycji. Jest to przykład dobrze 
funkcjonującej demokracji – czasem się spieramy, ale dzięki zgodzie osiągamy wspólny cel. Omówił 
obecny budżet gminy, uznając go za imponujący – jego wartość wynosi 47–48 mln zł, co czyni go 
jednym z największych w powiecie suwalskim, ustępując jedynie budżetowi gminy Suwałki. Dla 
porównania dodał, że budżet powiatu wynosi 51 milionów złotych, a więc różnica jest minimalna. 
Rozpoczęte inwestycje są kontynuowane, wiele z nich zostało już zakończonych. Wśród nich warto 
wymienić projekty w Ogrodnikach, Małych Raczkach, most w Szczodruchach, gazyfikację ośrodka 
kultury, urzędu gminy, szkół, a także liczne przedsięwzięcia w gospodarce wodno-ściekowej. 
Wicestarosta zauważył, że obecny deficyt budżetowy jest niewielki i zarządzany w sposób 
odpowiedzialny. Podkreślił, że w przyszłym roku zadłużenie gminy zostanie zredukowane do około 800 
tys. zł, a w 2026 r. planuje się jego całkowitą likwidację. Zwrócił się również do nowych sołtysów. 
Życząc im kreatywności i owocnej współpracy z urzędem oraz starostwem. Podkreślił, że Pan Wójt jest 
otwarty na dialog i rozwiązywanie problemów, co z pewnością będzie pomocne w realizacji lokalnych 
działań. 
Odnosząc się do pytania Pana Sołtysa z Wasilówki, Wicestarosta zapewnił, że wiosną przyjrzą się drodze 
powiatowej wraz z Panem Dyrektorem i podejmą odpowiednie działania naprawcze. Planują również 
rozpoczęcie projektu dotyczącego drogi od powiatowej trasy przez Dowspudę do łącznika Raczek  
z Bakałarzewem. Jeśli chodzi o mosty, w przyszłym roku wraz z Starostą przystąpią do projektowania 
kompleksowego remontu mostu w Małych Raczkach, aby zapewnić jego trwałość i estetykę. Chcą, aby 
most prezentował się równie dobrze jak te w Chodorkach czy Kuriankach. Po zakończeniu prac na 
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mostach pozostaną do uporządkowania jedynie drogi. W budżecie gminy zabezpieczono 1 mln zł na 
naprawy i modernizację dróg szutrowych, co znacząco poprawi ich stan i funkcjonalność. 
Na zakończenie, w imieniu własnym, zarządu, starosty oraz radnych Powiatu Suwalskiego, złożył 
życzenia noworoczne. Życząc zdrowia, pomyślności, rozwoju gminy i kontynuacji jej dynamicznego 
rozwoju. Obecnego tempa, które w przyszłości z powodują jedynie drobne działania konserwacyjne. 
Pożyczył wszystkiego najlepszego, spokoju i normalności. 
 

Sołtys Pani Ewa Więcko - zwróciła się do Wicestarosty z zapytaniem o złożoną petycję do starosty. 
Zapytała czy była już przeprowadzona rozmowa na temat tej petycji dla mieszkańców Kuriank 
Pierwszych i Drugich i czy ta petycja będzie w ogóle rozpatrzona? 
 

Wicestarosta Pan Andrzej Szymulewski – poinformował, że odpowiedź na petycję powinna być już 
wysłana do sołtysów. 
 

Sołtys Pani Ewa Więcko– zwróciła się do Wicestarosty, żeby również odniósł się do tej petycji i wyjaśnił, 
czy w ogóle są plany dotyczące tej kwestii? 
 

Wicestarosta Pan Andrzej Szymulewski - poinformował, że jeśli programy zostaną przywrócone,  
z pewnością podejmą działania w tej sprawie. Podkreślił, że sytuacja finansowa powiatu zmieniła się 
drastycznie do dyspozycji mają 51 milionów złotych, podczas gdy obecnie własne środki powiatu to 
zaledwie około 5 milionów złotych. Zapewnił, że jeśli pojawi się możliwość dofinansowania, będą 
realizowane te plany. Podkreślił, że jako przedstawiciel Gminy Raczki w powiecie pilnuję interesów 
naszej społeczności i nadal będzie to robił, ale kluczowym czynnikiem są dostępne fundusze. 
 

Wójt Gminy Raczki Piotr Gajda - podziękował, za wypowiedź Pana Wicestarosty. Wójt stwierdził, że 
wyremontowanie wszystkich dróg to cel, który nikomu dotychczas się nie udał w pełni zrealizować. 
Podziękował Wicestaroście za przyjęcie zaproszenia oraz za Jego obecność. 
 

Przewodniczący Rady Romuald Kwiatkowski podziękował gościom, szczególnie Panu Wicestaroście za 
przybycie, Panu Radcy Prawnemu, pracownikom Urzędu Gminy, sołtysom, mieszkańcom, kolegom, 
koleżankom radnym. Złożył życzenia świąteczne, mimo że święta już minęły, ale wyraził nadzieję, że 
wszystko, co zostało życzone w czasie świąt, również się spełni. Pożyczył szczęśliwego i spokojnego 
2025 roku. 
 

Pkt 12. Zakończenie obrad. 
 

Przewodniczący Rady Romuald Kwiatkowski – stwierdził, że porządek sesji został wyczerpany  
i poinformował, że protokół z dzisiejszej sesji zostanie sporządzony i wyłożony do publicznego wglądu 
na 3 dni przed terminem kolejnej sesji w pokoju Nr 1 w Urzędzie Gminy Raczki oraz w Biuletynie 
Informacji Publicznej Gminy Raczki.  
Podziękował Radnym, Sołtysom, gościom i pracownikom Urzędu Gminy za udział w obradach Rady 
Gminy. 
 

„Zamykam VII Sesję Rady Gminy Raczki”. 
 

Przewodniczący Rady 
 

Romuald Kwiatkowski 
Protokołowała 
 

Danuta Grabowska 


